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 :هاسخنرانی از ایچکیده
های فرآیند آکادمیک آموزش معماری در سه از سلسله نشست ،کنیمبرگزار می را نشست امروز یکصد و سی و چهارمین محمودی:دکتر 

برای اولین  91دانیم سالیان سال این سه دانشکده اول بودند و سال که می ،اولیه ایران یعنی هنرهای زیبا، شهید بهشتی و علم و صنعتدانشکده 

تعداد در دنیا اول و  . از نظر کمیاست رسیده به هزار دانشگاهاین عدد شد و امروز  چهار تا زد ورا بار دانشگاه آزاد واحد مرکزی هم رشته معماری 

 انم.دقرار بود در هر خانواده یک پیکان باشد و الان در هر خانه یک معمار است. حالا با چه کیفیتی نمی کهدر جلسه اول هم اشاره کردیم  .هستیم

که دکتر دیبا بود درباره هنرهای زیبا  قبل هفته 5ولی آن زمان که آن سه دانشکده بودند خیلی معیارها درست و اصولی بود و نشست اول ما حدود 

ند و هم داشتکمک ما باشند، چون هم در انقلاب شورای فرهنگی حضور  بعد هم تقاضا کردیم که در سه نشستبسیار کمک کردند و از ایشان 

لاً روند دکتر دیبا شرح دهند که کآقای  با سه دانشکده قبل از انقلاب و بعد از انقلاب داشتند و نشست اول را اگر اجازه دهید ارتباط بسیار خوبی

 داشته باشیم. را علم و صنعت  هم بعدو امیدوارم چهار هفته  است برای دانشگاه شهید بهشتی چگونه بود و الان دومین نشست

گیریم، یعنی اولین می نماه دیگر ما اینجا سی امین سال ورود دانشکده آزاد و رشته معماری را جش 5/9یک اتفاق جالبی افتاد که تقریباً 

سه دانشکده را در ابتدا داشتیم و چهارمین دانشکده هم  اینباشد. خیلی هم خوب است آنها میکه خانم دکتر کرامتی یکی از  91سال  یهاورودی

ز جلسه قبل را ایی اشما خلاصه اندازی شد و هنوز هم ادامه دارد. آقای دکتر دیبا لطفاًواحد مرکز در رشته معماری که در چهارراه ولیعصر راه

در د های متفاوت بیان شهای مختلف با ورودیاز جایگاه حضور داشتند و بنده بیگلوهندس تقیمومنی، م مهندسارفعی،  بفرمائید که مهندس

 خدمت شما هستیم. 

کنم که در جلسه قبل چه گذشت، سوال ما این بود که آیا دانشگاه کنم خیلی کوتاه توضیحاتی را خدمت شما عرض میسعی می دیبا: دکتر 

ن . ایبود ایی در دروس معماری داشته است و اصولاً چه ویژگی در معماری دانشگاه تهرانویژه گرایش مانیفست و یا اریمتهران و قسمت مع

کند اکسپریمانتال می  A.Aدانید در اغلب کشورهای دنیا مثل لندن فردریک بارتلت یک گرایش معماری دارد،موضوع را عرض کردیم چون می

ا دادند و مدرکی رها هم یک کار دیگری انجام میدهند و دانشگاهها یک کار دیگری انجام مییکولکام یک گرایش دارد. آکادم و بلژیک مدرسه

ها در جاهای گوناگون گرایش آنها با هایی که وجود دارد در جاهای مختلف متفاوت است و دانشگاهنسبت به گرایشدادند. به دانشجو تحویل می

ن را دارند که اصول معماری به کدام سو است. معماری به سوی جامعه است، به سوی تکنولوژی های خودشاکند و هر کدام دیدگاههم فرق می

 ا بخشی در هلند بود. یدر ایتالیا بود و  98که در سال  ه به مباحث سیاسیتاست، یا خیلی وابس

فت ررشته معماری  شود بهنمی طوریو همین درس بخواند باید بداند دنبال چه چیزی استهای معماری دانشگاه در در دنیا یک نفر بخواهد

تان ما یک مرور کردیم و دوس. یا نه داشت چیزی چنین سوال ما این بود که آیا دانشگاه تهران کنند.چون درکشورهای دیگر یک هدف را دنبال می

-و چون باستان شناس بوداندازی کرد، باستانراه که دانشگاه را و فرانسوی بود اولین رئیس دانشکده شناس، باستانبسیار کمک کردند آقای گدار

بود  درنیسمم. ولی در زمانی رضاشاه که اوج مدرنیته و داشت ایران فرهنگیبه میراث  یشناختند و علاقه بسیارشناس بودند به خوبی ایران را می

ر که هم دم کنند. د بیرون و وارد عصر جدید و مدرنیسار از یک جامعه سنتی قاجاری بیاروو نیت حکومت آن زمان این بود دنیا را از زمان قاج

یک برداشت کلی را همه دوستان کردند که نظر خودم را من گفتم و چند ویژگی دانشگاه را گفتیم  .یمبود شاهد دومهم در پهلوی و  پهلوی اول

ر کشور دو این ارتباط  برقرار بودها ی کلاسدو عمورابطه افقی ها، سیستم آتلیه درو یک ویژگی مهم که گفته شد این بود که دانشگاه تهران 

 خودم .نندکهم صحبت می و با کننداش بحث میمبحثی را درباره و شونددر قم جمع می که روحانیونیتوان مقایسه کرد با یعنی می ،استثناء بود



که خودم فارغ  9238من یادم هست سال  .آمدندتا استاد می کردند، چندها کمک میپایینی ها به سالایی وارد شدم سال اولیهم در همچین دوره

های برجسته کشور رایت کار کنیم و کارهای افرادخانه آبشار آقای  یهااز من خواهستند سال اول بیام و با بچه ایرانالتحصیل شدم و آمدم به 

یسم بود که نالیوسط دیدگاهی که رضاشاه داشت یک نوع ناسبرای گرایش مملکت، تو مدرنیته بود. ودیگر را کار کردیم و اشاره روی مدرنیسم 

ه شودند، فضایی بود که دوستان جلسها با هم داشتند و چند تا استاد با هم قاطی میایی که بچهآنجا حاکم بود ولی دانشکده معماری این رابطه

دگی شد با هم کار کنند، با هم زنها هم موجب میباط بچهقبل فرمودند و در آن فضا با اینکه مانیفست خیلی مشخصی به چشم نخورده ولی ارت

 که ابتدا ره شدالبته اشا ،شود گفت معماری دانشکده معماری آنکردند ولی نهایتاً نمیلای مطالب چیزهایی را کشف میکنند، پروژه بکشند، از لابه

 رفتند.یونالیسم تقلید بزار زیاد بوده و بعد رفتند روی مدرنیته و ناس

ار رود، های سیاسی کن، گرایشیاسلامـ  فرهنگیگیرد هدف این بود که سه هدف این انقلاب د از انقلاب که انقلاب فرهنگی صورت میبع

م داشت هایی که تحت پوشش اسلایشتن شود. اصولاً یک عنایتی به معنویت و دیدگاهوخ بازگشت بهزدگی کم شود و یک عنایت ویژه به غرب

سال هیچ  23شد از بین برود و منسجم شود. البته این اشاره شد که بعد از آید و جدید میهایی که هر روز میکند. همچنین گرایشرا بتواند دنبال 

هایی که در دنیا هست و هر کدام حتی اگر در یک شهر حرکتی نکرده و خودش در حال حاضر یک بار منفی است در مقایسه با تمام دانشکده

اشت دشد نتوانند رشد کند. حالا سوال این بود که گرایش خاصی شود و باعث میهمه یکدست می ،شودارند این موجب میهای مختلف دگرایش

ا هدر دانشگاه شهید بهشتی آنجا چه اتفاقی افتاد. آیا در دانشگاه شهید بهشتی یک گرایش بوده است و بچه حالا ،داشتشود نمیدر هنرهای زیبا 

دند. کر، را کشف میاحی و مقدمات معماری و خط معماریشدند دوباره همین اصول ترکیب و پایه اصولی طرسالگی وارد می 91و  98وقتی در سن 

های مهم در کجا بود. من یادم هست آنها یک کار خاص کردند و یادم یا چیزی بالاتری بود و ما همیشه این سوال را داشتیم تفاوت این دانشکده

رمال هم دارند و حالا اگر شما دوستان شرح دهید و اگر دیدگاهی عنایت به مسائل ف خوبی دارند،بسیار دید ها به دیتلشد آنها هست گفته می

 کند.ید بفرمائید نسبت به شهید بهشتی چه فرقی میبت به دانشگاه تهران هم داشتنس

ن اد آسالی بودید و چه اتفاقی افت نیم که شما ورودی چهآقای مهندس طلایی بحث را آغاز ک بااگر نسبت به سن و سال باشد  محمودی:دکتر 

ما انه صحبت کردیم حالا شیاگرنیفستی که در هنرهای زیبا نبود و شکل نگرفت و در حال حاضر هم وجود ندارد و این واقعیت است و واقعیتام

 نظر خود را بفرمائید.

د در فتاپردازیم، اگر خاطرتان باشد آن تحولات که در اروپا اکمی به آن می ،از آنجا که دانشگاه ملی درست معرفی نشده طلایی:مهندس 

تر میلادی، کارهای بسیاری انجام داد و دانشگاه ملی تفاوتی که داشت خیلی آن را راحت 9198رایت کرد و در سال آموزش عالی به اینجا هم س

 9221اندازی شد در دانشگاه شهید بهشتی سال سه سال بعد معماری آن راه یا دواحتمالاً  ورفت و تازه تأسیس بود پذیرفت، چون با راهی که می

دلیل از طرح جامع تهران فعلی را گرفته به عنوان شخصی که ده سال در آن محیط بوده پروژه دیپلم به هزار  شروع شد. 28ثبت نام کردند و سال 

. برای همین گفتتواند محل آموزش باشد و یک دانشگاه علوم پایه را طراحی کرده گروهی و سابقه گروهی بودن را هم خواهم که اینجا می

ا خواست. در صورتی که بکه کاملاً دانشگاه از ما یک کار تمیز می خانه بوده یک سال مطالعه کندهایی که مکتبآموزش را از دوره ممجبور شد

شناسی بیشتر رسیده بودیم و به آن فضا داده شده بود ولی در یک مقاطعی اساتید و کادر اداری جلوی آن را هایی مثل جامعهمطالعات به یک چیز

دوره کار علمی با دانشجویان قطع نشد و خیلی چیزها را آنجا آموختیم آن ها ما در چون کار علمی هم بسیار مهم است در دانشگاه گرفت ومی

انجام دادیم. خیلی از اساتید  را من حضوراً دیدم و با آنها کاری مختصری AAایی آنجا داده بودند و ما هم ادامه دادیم. اساتید چون یک فضا و پایه

اشت و ی ندمانیفست ه آنجا اتفاق افتاد چون جوان بودولی آن چیزی کهای معتبر که حتی خودم هم تشویق شدم که بروم و ادامه دهم. دانشگاه

رود آمریکا و دکتر علی شیخ السلام آنجا کنفرانسی از طرف محمدرضا پهلوی می 9228سابقه دانشگاه ملی را بگوییم که ساله  مخواستمی

دارالفنون یک مقدماتی بود که  دانیم زمانهایی که در ایران بود. ما میشود درباره آموزش و پرورش و مشکلات محدودیتدانشجویان برگزار می

سوابق  رتیببه این ت د،سیس کننأبه عنوان پایه دانشگاه ت راآنجا  که دیدند تیاتدارککرد ولی افرادی مثل قائم مقام فراهانی می مقاومت قاجاریه

هند و از دکند. که بعد از دارالنفون دانشگاه ملی در جلالیه دانشگاه تهران آقای حکمت دستور میآید و تاریخ شفاهی ما را تکمیل میآن در می

به  درنم اشتباه شده است. مدرنیزاسیون شود و نوسازی بارها باخواهند که اینجا وزیر معارف، آموزش و پرورش دانشگاه تأسیس میمی پاریس

ها تغییر کرد که خیلی عوض شدند و در کشور ژاپن اش را عوض کرد و ایران مدرن شد. مدارس عوض شدند، لباس معنی ترکیه مدرن شده، خط

ورند و از بین نرود آنجا توانستند به گذشته خود پیوند بخ مالکیتافتاد و در چین به نوع دیگری تغییر کرد. در ژاپن به علت اینکه هم این اتفاق 

ن و سیرو که آمدند و آثار خوبی ساختند اینها شاید از یک سری مشککنیم، آقای اودارو، آنجا را حفظ کنند. ولی در اینجا وقتی صحبت از مدرن می

رفتیم می و فیض ها از گدار جلوتر بودند چون مطالعات تاریخی داشتند ولی دانشگاه تهران راه افتاد و ما که به عنوان دانشجو برای کسب علمچیز



ها دگرگون شد. بعضی شاخه 98بعد از آن انقلاب سال  سرنوشت بزار دانید کهو شما بهتر میخیلی ارزش دارند  هادانستهدیدیم که این آنجا می

 بسیار زیاد لازم است. یعنی تنوع بندیطبقهها را دیدند که همه چیز لازم است، فیزیک و شیمی و... یک نفر گفت کاملاً سیاسی شد، بعضی شاخه

لفبایی را پیش ارا گفتند نکشید. بلکه  هاخطشد و بعد از یکی دو سال دیگه آن و دیگه آن بزار قدیم نبود. حالا دانشگاه ملی با این وسوسه تشکیل 

 یدرست تبلیغاته دیدیم کمیرفتیم و ما اصفهان و شیراز که می رساندندنمیآن بار فرهنگی را آنها اینکه  . کماباشدکه تابع آن بار فرهنگی  ببرید

اه ملی خیلی داستان دانشگاین  آقای پیرنیا بود. او و یکی از شاکیان دادتبلیغ درستی انجام نمیکنم گدار هم من فکر می کردند.روی آثار ما نمی

بتوانیم پروژه  نکهآموزش عالی را مطالعه کردیم برای ای ،توانیم پیاده کنیم در سه دورهوقتی دیدیم نمی بودهاین من  هایتزی از پیچیده است یک

 133ه یج، بولونیا کما الان وقتی آکسفورد، کمبر بود.. اروپا یک حد وسط بود یک آکادمی داشت که پایه و اساس آموزش عالی را تحویل دهیم

بود ما هم  های علوم دینی، رشتهی آنهاهااند از اولین رشتهبینیم که آنها بر روی علوم دینی تشکیل شدهکنیم میدارد را مطالعه میسال سابقه  

دانشگاه شد. حالا این دانشگاه وارد مدرن شدن به آن معنی  ، ولی اینجا با آن نوسازی که انجام شدداشتیم مکاتب و مدارس علمی خودمان را

در بررسی گفت یبزرگی مکنم ام صحبت میوار من با آن تجربه ده سالهیاتورتر مطالعه کرد در دانشگاه ملی خیلی مینتحولاتی داشت، که باید دقیق

رخت چه بوده است. این دی نیست ببینیم محصول و ثمره یا اگر فرصت ها را مطالعه کنیمشود به نتیجه رسید یا بریم ریشهمی شکلبه دو یک راه 

ر یکی از ددهند بدون اینکه ادعایی داشته باشند کارهای بزرگی انجام میکه محصول و ثمره آن دانشگاه ملی همین دکترها و مهندسین هستند 

ا که تیز باشد، با اینکه اطلاعات خوبی داشتند مهندسین و دکترهای مکند خواستیم یک اقامتگاه بسازیم آن فرم پنجره را نگاه میکارها وقتی می

ن د. ما متخصصین این آنالیزها نیستیم، بنابرایاست این آنالیز را انجام دهگیری روی مقاطع لازم است برای کسی که متخصص پس از نتیجه

 باشد. بسیار با ارزش و ارزنده می جایی ضبط شود اطلاعات یعنی از اساتید و بزرگان توانیم اطلاعات ما درمی

 .ملی گرفت چه تاثیراتی از دانشگاه توسط دانشگاه ملی حمایت و تأسیس شد فاهی به این برسم دانشگاه یزد کهمن هم سعی کردم در تاریخ ش

وانستند تبود یعنی آزادی این بود که آنها نمیهایی که ولی آن آزادیما هم تأثیر پذیرفتیم.  حتیانداخت  راهرا ها کما اینکه دانشگاه تهران هم خیلی

رفت که می ناتوانستند ما را محدود کنند. به محض اینکه گفتند کنار بگذارید ما یادممحدود کنند و چون قدیمی نبودند و اگر قدیمی بودند می

 کشیدیم. طراحی را با مداد می

شما اشاره  9291که شد که قرار بود در دانشگاه تهران باشد در زمان خودش ی تنیفساشد که دکتر دیبا هم گفتند م یصحبت محمودی:دکتر 

م نبود ه تیفسمده بود جلو و باز هم اشاره شد مانیتر شده بود و نسبت به قبل، آشروع شد یک مقدار مملکت جهانی 23یا  9228کردید در سال 

گاه آولی مکان هم موثر بوده یعنی دانشگاه شهید بهشتی یا دانشگاه ملی لبه شهر یا بیرون شهر بوده، دانشگاه تهران وسط شهر است. یعنی ناخود

دش داشته باشد و وو دانشگاه شهید بهشتی خیلی دور بوده، آیا توانسته استقلال برای خ نیز بودند دانشگاه تهران شهر در ها تأثیرگذار درتفسینام

 .داز خارج بگیر یاطلاعات بیشترکه اشاره کردند 

 دو سال آنجا بود. دانشکده  استبانک پارسارگارد  الان در یوسف آباد که طلایی:مهندس 

ل طور شکیند جلو شهید بهشتی هم همینآمثل دانشگاه تهران، دانشکده معماری آن در کوچه مروری بود ولی کم کم می محمودی:دکتر 

شود و حتماً مکان هم تأثیر گذار هست که سال بعد شروع می 33ست و در حدود ا هم تأثیر گذار سنگرفت بالاخره مکان تأثیر گذار هست و 

 باشد که ابتدا شهید بهشتی در یوسف آباد بوده و بعد برود آن بالا. حالا هر کدام از بزرگان نظر خودشان را بفرمایند.کجای تهران می

واند تأثیر گذار تها میها و دانشکدهآن پردیس قاعباًگیری یک دانشگاه و متریزی راهبردی در شکلکنم آنقدر که برنامهبنده فکر می لک:کتر د

یایی جغرافشود. شاید موقعیت گذاری میرد و کلان و برنامه آموزشی براساس آن پایهخها و... بعد اهداف چشم انداز، ماموریت حیثباشد یعنی از 

حال ما باید به این قضیه و بحث ملی بودن و بحث اینکه به هر حال یک ارگان غیر انتفاعی بوده و  ار نباشد و کماکان اینکه به هرخیلی تأثیر گذ

یه برند شدن تأثیر روی قضیابی احتمالاً قضیه مکاننیز بپردازیم.  توانستند به آنجا راه پیدا کننداحتمالاً دانشجویان از یک طبقه اجتماعی خاص می

باز، البته من از آقای دکتر سوال کردم آیا لازم  یو اما روی بحث آموزش شاننادیده گرفتشود زیادی داشته است. به هر حال مباحثی است که نمی

الات به سو هودیشُپروژه یک در مثل همه  هم ها خیلی غیرمنتظره است و شمااست که بنده چیزی را مطالعه کنم که ایشان فرمودند نه سوال

طوری ان. هماست بوده حتماً بر یک دیدگاه نظری استوارریزی راهبردی که های اصلی و یا آن برنامهای نکردم که اون پایهپاسخ دهید. من مطالعه

ن محفلی آ ایتالیایی داشته است حتماًگرفت، دانشگاه ملی به هر حال ساختار شکل  بزار ساختار براساس اه تهرانکه به هر حال نوع معماری دانشگ

هر چقدر نی بود. یعن گیری کند بی تأثیرزشی دانشجویان را جهتگرفت در انتخاب مدرس و آن فضای کالبدی به عنوان فضای آموکه شکل می

 نوع آن فضا معماری و فضایگرایی، بهش قائل نیستم و به هر حال آن سمت و سوی معماری و آن تفاوتی که حتی هم ما ادعا کنیم روی محیط

وند شها باهاش مواجه بودند روی این قضیه تأثیر دارد و سپس اولاً غیرانتفاعی و غیرانتفاعی نبودن، نوع دانشجویانی که جذب میآموزشی که بچه



وزشی ه یا ناخواه روی برنامه آمکنم جلب معلمینی که احتمالاً فارغ التحصیل کدام بستر بودند خوانوع معماری خود فضای آموزشی و من فکر می

ری اهداف آموزشی با توجه به یک س زمینهطور که الان جذب معلمین در هر تأثیر ببینیم همانموارد را بی این توانید نقشتأثیرگذار خواهد بود. نمی

و  ه این اهدافتوانستبودند و نمی زمینه تر بودند و بیشتر در آنها کمی هوشمندبه نظر من آن زمان هم آدم ،گیردهایی صورت میو مأموریت

عنی حداقل پیوسته، ی ارشد انداز به نظر من روی برنامه آموزشی که برای یک دوره کارشناسیگیری بگیرد و قاعدتاً آن چشمانداز اولیه شکلچشم

ها معلمین نسل اول سوال شود حتی یک نسل اولیتأثیر باشد. یعنی به هر حال اگر از کرده هشت سال بوده و بیها را درگیر میزمانی که بچه

 ها و مسایل جامعهیشدند وجود داشته. هم از نظر طبقه اجتماعی و هم حتماً در واقع درگیردانشجویانی که جذب می آن آموزشی برای تمانیفس

حت تآموزش و پرورش به عنوان یک ارگان جدید  شود آموزش عالی بیاد و ادامهوجود داشته است، یعنی به نظر من آن زمانی که در واقع نیاز می

شاید حتی  ،بوده ایی که بین صنعت، دولتعنوان آموزش عالی مطرح شد. حتماً نیازهای جامعه و نیازهای تکنولوژی جامعه، یعنی آن رابطه سه گانه

با نیاز جامعه  های ما خیلی هم متناسبگیری رشتهکلآیند و نیاز بوده یک فضای کاری جدید اتفاق بیفتد. شاید شفارغ التحصیلان که از خارج می

ول و دوم شود آن معلم نسل انبوده، با نیازی که فارغ التحصیلانی که از کشورهای غربی آمدند شکل گرفته است. ولی همه این عوامل باعث نمی

وی این ر ی کنند. به نظر من اگر کسی کنکاشغفلت ط ن اینکه آن برنامه راهبردی را برای آموزش دانشجویان داشته باشند این مسیر را بهوبد

 علم و صنعت که اًآموزشی را دریافت کنیم. چه در دانشگاه تهران و چه در دانشگاه شهید بهشتی و بعد متعاقبت مانیفس شاید بتوانیم آن کند قضیه

 .داشتند همدیگرکند یعنی کارکرد متفاوتی با مدرسه عالی نارمک بوده و بعد تغییر عنوان پیدا می

شود. یعنی اگر اشتباه نکنم شاید اولین دانشگاه خودش داره مکانی و ایرانی می تکنم این مانیفسجالب است من فکر می دکتر محمودی:

مه د و هشوخورد و آزاد میین بوده است و دانشجویان هم با آن نگاه رفتند و بعد کم کم به هم میفاعی در ایران بوده، پس برای مرفهغیرانت

گاهی بوده افتد و یک دانشافتد. یعنی در یک لحظه این اتفاق میین و بقیه جامعه چه اتفاقی میاین مرفه بینشود آیند و آن موقع که آزاد میمی

ی چه کسکردند و پس انتخاب این بوده که با آمدند و تحصیل میثروتمند یک دانشگاه تهران هم بوده که همه قشرهای می افرادکه برای 

 خورد.روند آنجا، بعد یک مرتبه به هم میین میروی، از اول با این نگاه مرفهشدی، کجا میهمکلاس می

آمدم به ایران دنبال کردم چون همسرم استاد دانشگاه شهید بهشتی  38فقط مطلبی را اضافه کنم قبل از صحبت دکتر من که سال  دکتر دیبا:

نفر بودیم که از  23ما حدود  ها با هم داشتندهایی که در جلسه قبل و امروز گفته شد اون همدلی که بچهحبتکه وارد شدیم و ص 38بود در سال 

کشورهای مختلف استخدام شدیم و ضابطه استخدام خود بنده این بود که امحتان کتبی و شفاهی دادم برای ورود به هنرهای زیبا و چون چند 

 AAاره وقتی شما درب ،این اتفاق در دانشگاه شهید بهشتی هم افتاد لفی که وجود داشت.لا به دلایل مختزبان بلد بودم از من راضی بودند حا

 ،شوند اگر بخواهند یک کار جدی کنند در سویسمی AAشوند اینها یک دیدگاهی دارند که وارد ایی که آنجا وارد میکنید آن عدهصحبت می

 ،شدنداه میها وقتی وارد دانشگها را برحسب روز، ولی لزوماً این آدمشهید بهشتی آدم ملی و ندیدم در دانشگاهکنند. من پلی تکنیک لوزان را کار می

ود شنبود انسجام موجب میچون  کنم تقریباً همش درست نبوده استزند و الان هم وقتی مرور میدوستانی هستند افرادی که ساز خودشان را می

ا به هجام نبود. در دانشگاه برنامهسننکه افراد بدی بودیم بلکه ادش با ذهن خودش یک کاری انجام دهد البته نه ایهر آدمی تنهایی با دانش خو

شگاه در دان، کی و.. با هم متفاوت بودهندرسده سال گدار با ده سال فروغی ده سال سیحون و ده سال میرف نظر من ده سال، ده سال تغییر کرد.

د ها هم باید در ماتریس گذاشت تا فهمیطور بود زمان یک گرایش بود، قبل آن یک گرایش دیگر بوده. آن ده سالهمینتهران، شهید بهشتی هم 

 البته بشود روشن کنیم که آیا آنجا هم شبیه دانشگاه تهران بوده یا نه.

س د شیخ الاسلامی وقتی سخنرانی کرد و تأسیهمگی اطلاعاتشان به روز نباش شاید اگر اجازه بدهید چون درباره دانشگاه ملی مهندس طلایی:

 باید بالای معدلکردند افرادی با ما مصاحبه می . تشکیل شود و دو لیست داشتیم، و..MITکرد قصد از بالا و... این بود که چیزی شبیه هارواد 

فرستاند زبان درس دهد یعنی دو لیست بود می آمد و همسرش خارجیدادند حتی کسی که از سفارت میها را راه میخیلیکیان ی آقاولی  بود،

های اول و بعد کرد که برود و آنجا درس بخواند لازم نبود در دوهوجود داشت یک هیات مدیره که آقای دکتر اقبال و... بودند و این تأئید می

 کردند.سر هم پول تهیه میشدند پول هم نداشتند با دردایی انتخاب میعده

من در  دانششاید ها و اساتید است و ممنون از دعوت شما، تبه نظر من جای بزرگترهاست و پیشکسو ممنون از شما و اینجا دکتر سعادتی:

عکوس م ک نفر بیرونی شاید بتوانم مهندسید ولی از منظر یگاه شهید بهشتی بودم آنقدر کافی نباشحوزه آموزش معماری از این جهت که در دانش

م های دیگر در مملکت ما بود و موضوع قائکنم با اتفاقات و تعاملات که کم و بیش باهاش آشنا هستیم. مشخصاً نه در دانشگاه در خیلی از حوزه

لی هیچ کنیم ومیریزی ریزی منجسم که بهش وفا بدهیم. البته ما خیلی برنامهبه شخص است و این پیدا کردن یک مسیر استراتژیک با برنامه

وده های زمانی بی هم باشد و یک قرار و مداری هم وجود داشته باشد. ولی این قرارها در دورهتد. حتماً ممکن است یک مانیفسوقت شاید اجرا نشو



گاه رئیس دانشهای سالانه و اگر یک گوییم دورهاین قرارها در قائم به شخص است اجرا و تحقق آنها، برای همین امروز می رسدو باز به نظر می

ی هاشود چه در بخش آموزش و چه در بخشایی مستقر میها عوض شود. به هر حال هر شخصی که در دورهمانیفستعوض شود ممکن است کلاً 

چون گفته شد مکان و موقعیت و پیرامون  وجود دارد کند عملی کند ولی به صورت کلی یک تمایزی جدیهای خودش را سعی میدیگر دیدگاه

های هنر در پردیس هنرهای زیبا روی نگاه هنرمندانه آرتیستی که معماری با بقیه زمینه یهاجواری دانشکدهتواند موثر باشد و به نظر من هممی

طبیعت، جه به های توهای فنی و مهندسی، جنبهکند. بلکه شاید جنبهها اثر متفاوتی را حس میشوند با بقیه دانشگاههایی که از آنجا فارغ میبچه

د. شاید در کند که وجود دارهای فنی و فنون را در دانشکده ملی بیشتر حس میهای توجه به موضوعات در واقع غیر هنری، یعنی بیشتر جنبهجنبه

ها بتحاند و صخیلی فکر کردم علت آن چه بوده یک بخشی شاید تیم اساتید و افرادی که در جاهای مختلف درس خواندهدانشگاه تهران کمتر، 

 گذارند شاید اینها هم کم موثر باشند.ها، تامل و تأثیری که هنرها بر هم می. بخشی هم همجواری همین دانشکدهبوده است دهندرا انتقال می

 و کنم دانش آموخته آن دانشگاه هستم دیگه آنقدر فضای رسانهنکته دیگر اینکه زمانی که ما در دانشگاه شهید بهشتی بودیم و افتخار می

گرده، یمشگاه برنبه دا صرفاًدانشجو ثمره یک  شود گفت کهدانش و اطلاعات و دریافت اطلاعات بیرون از دانشگاه گسترده شده که لزوماً نمی

لی به نظر من ویافتند دیدند و آگاهی میها بود میهایی که در کتابخانهیا از کتاب آموختند.تر عموماً دانشجو از اساتید مستقیم میشاید کمی قبل

تری گذاشت روی آموزش، ، به مرور تأثیر جدیشددنیای اطلاعات وجود اینترنت و تبادل دیتایی که خارج از عرصه آموزش برای دانشگاه می

 شد. فراگیری و لزوماً همه چیز در دانشگاه و در چهار دیواری دانشگاه ختم نمی

یران های ابودیم البته این روال بود از دانشگاه هایشان با ما در یک کلاس مشترکو بچههای آلمان دانشجو آمده بود یک ترمی از دانشگاه

فصل  های ما نسبت به حل ورفتند، دیدیم خیلی با وجود اینکه زندگی ما با آنها متفاوت بود ولی در دانش، آگاهی و حتی سلیقههم دانشجو می

که  ، فکری و... آن چیزییست اگر نخواهیم بگوییم فرقی ندارد. غیر از هنجارهای اجتماعیکند. شاید خیلی از همدیگر دور نموضوعات فرق نمی

ایی که هفصل مشترک ما بود به نظر من به دنیای اطلاعات و اینترنت بود یعنی شاید در یک شهر دور و در یک دانشگاه معماری آنجا هم بچه

ت. ما توان از آن گرفکه می های اینترنت و اطلاعاتینسبت به دسترسیخوانند چیزهایی بدانند که ما و یا کشورهای دیگر بدانیم و درس می

لی کردند. وکردند یا هماهنگ نمیها را با هم هماهنگ میدانیم که اساتید مدل آموزشدانستیم در فرآیند به چه مدل آموزشی هستیم، نمینمی

رات تهران چه تأثیراتی پذیرفت و این تأثیاز توانیم قضاوت کنیم که از آموزش در دانشکده معماری و شهرسازی دانشگاه شهید بهشتی الان می

تر یا مهم .خورد مفید بوده یا خیرتواند تحت تأثیر قرارگیرد و این تأثیرات به چه دردی میامروز به عنوان یک معمار، شهرسازی و یا شخصی که می

ان مآوری پیدا کنیم. ما ادامه موضوع آموزش را دنبال کنیم. ما اگر شهرهایمان و معماریو دست یافترهدهیم که یک نکه جلسات را تشکیل میای

ل دانیم مثطوری شد و همیشه مقصر را دیگران میگوییم چرا اینمان به عارضه هست و همیشه میحالش خوب نیست و عموماً انگشت اشاره

گردد به حوزه آموزش و دانشگاه، اگر این دست آورد این جلسات این باشد ها، سرمایه گذار و... ولی به نظر من یک بخشی برمیهرداریدولت، ش

 وکه ما در دانشگاه چه باید بیشتر بهش توجه کنیم و یا حتی بگوییم که خروجی آن البته نه خروجی انسانی، محصول حرکت آن انسان در جامعه 

 ثر مطلوب و قابل دفاع باشد. شهر یک ا

، رفت اتاق خودشمی کسی دانستیم استادها با هم هماهنگ هستند یا نه، هرن زمانی که ما دانشجو بودیم نمیجالب است آ دکتر محمودی:

سال را قبل از انقلاب  33ایی وجود داشت، ولی در حقیقت نبوده ولی همین امروز که اینجا هستیم دانشگاه شهید بهشتی با اینکه سیستم آتلیه

ها به ها و خاطرات و بحثسال هم بعد از انقلاب بوده، یعنی خونه 33سال قبل از انقلاب و  33سال را بعد از انقلاب. هنرهای زیبا  33گذرانده و 

هنرهای زیبا  9291ت بود صحب سال را دارد.  33رسد که قبلاً چطور بوده الان چطور است. ولی دانشگاه شهید بهشتی بیشتر این دو طرف می

دانم چه سالی تأسیس شده است و آزاد شروع به کار کرد و متاسفانه علم و صنعت را نمی 9298شهید بهشتی شروع شد، سال  9228شروع شد و 

کشند وب میخها گویند بعضیخودش بوده است ولی سه تا اولی می نسبت به دورهطور پشت سر هم آمدن و آمدن مانفیسمی که صحبت شد همین

وانند اجرا تزنند و نه طراحی ولی بسیار قشنگ میها جزئیات عجیبی دارند نه حرف میزند و بعضیها خوب حرف میتواند حرف بزنند، بعضیو نمی

 کنند. خود این یک مانیسفم بوده است.

ی با هم های زیادها به هم نزدیک بودند و ساعتکنند که بچهآمد یک بحثی میبعد از جلسه قبل بحث مهمی که شد به نظر می دکتر دیبا:

 نطوری بود در هنرهای زیبا استادها از جاهای مختلف آمده بودند از کشورهای گوناگوکردند ولی من خیلی فکر کردم که چه شد! اینزندگی می

بستگی یدند چه اتفاقی خواهد افتاد، اینها بینشان یک هماینها فهم ،زنان این کشتی که دانشجویان بودند تر پاروو در بالا بودند ولی در قشر پایین

ها انسجام داشتند و چنان بینید، بچهگذارد اینها هنوز با هم ارتباط دارند و شما آنها را با هم میسال که می 23یا  33 چه بعد از به وجود آمد، چنان

داشتن یک خطر  مانیفستز مشترک بین دانشجویان بود. البته اشاره کنیم کنید با آن استادهای پراکنده یک چیدر دانشگاه تهران وقتی نگاه می



ا نداشته باشیم و هر کسی کار خودش ر مانیفستتوانیم آزادی را بفهیم و آزادی را به دیگران دهیم بهتر است از نظر من هم داشت، وقتی ما نمی

نداشته  تمانیفستوانیم آزادی را بفهیم و آزادی را به دیگران بدهیم بهتر است که ما وقتی ما نمی ند و هر کسی با دل و وجدان خودش کار کند.کُ

ل اتفاقاتی ی هست به دلیمانیفستهست حالا چه  مانیفستانقلاب فرهنگی یک  ،به نظر من انقلاب باشیم و هر کسی با وجدان خودش جلو برود.

 افتد و به نظر من بعضی کشورها آمادگی ندارند. که می

که چطور از آن استفاده  دادند ولی آموزش ندادندسال پیش در فرانسه گفت که به ما آزادی  33 جک پرسدانید شما بهتر می تر محمودی:دک

 و این خیلی حرف است که این آموزش گرفته نشده است.  کنیم

ری بهتری که باط فکبه دلیل انضدرباره کار این سه دانشگاه پرسیدید  کنم از دوستان که شما آقای دکتر محمودیمن نقل قول می دکتر لک:

هایی ند. مهارتکهای ارتباطی در واقع ارزیابی میباط تحلیلی که داشته، مهارتضباط طراحی، انباشد و به دلیل انضدارند شهید بهشتی جزء آنها می

ای هدریافت کرده. چقدر از آنها را توانسته در کارش منعکس کند و در نهایت مهارت که چطور کانکشن پیدا کرده چقدر از مطالعاتی که شما گفتید را

وجود دارد و به نظر من باعث یک  گونه هست. همه اینها در قالب یک نظمآورد چدهد و میاجرایی آنها چه بوده و کاری که برای شما انجام می

 و معمولاً  ر جاهایی، هر نوع رشدی تابع نظم و قدرت به نوعی با هم انعکاس دارندشود که البته شاید هم خطرناک باشد دایی میرشد مرحله

واسطه  فکری لازم است شاید به انضباطدهد و چه چه در قالب کاری که تحویل می انضباطکنم این فکری می، شودبراساس یک نظم ارزیابی می

یده و یا نادیده صحبت کند چون براساس نظم فکری یک سری قوائد را تواند براساس یک نقشه نکشفکری هست که شخصی می انضباطهمان 

ن شما نمایان شود و شما بتوانید توضیح را ارائه دهید هبچیند و یک سری چیزهایی را با اطلاعات که در ذهن شما هست که یک تصویری در ذ

 های خوبی را به جامعه تحویلهایی است که خروجیانشگاهبه نظر من شهید بهشتی جزء آن دسته د ،کنم افرادی که شرکت دارندو احساس می

 های خوبی داشته و خواهند داشت. های دیگر هم خروجیدانشگاه البتهدهد می

هایی آورند و خاطراتی را تعریف کردند و نشان دادند شهید جلسه قبل درباره هنرهای زیبا بود دوستان هنرهای زیبایی عکس دکتر محمودی:

ها که جزء مرفعین هستند و معمولاً رشته معماری ها هستند و هنرهای زیبا همش خاطرات را جمع کردند، شهید بهشتیهم جزء بهترینها بهشتی

ذار بودند تا استادها تأثیر گ ها گفتند پس اعتقاد داشتید دانشجویان بیشترشهید بهشتی انضباطآخرین صحبت درباره است.  های پرهزینهجزء رشته

هشتی گونه دیده شدند در شهید بمانند استادها در هنرهای زیبا اینطور آنهایی که میرهای زیبا اینگونه دیده شده در شهید بهشتی هم همیندر هن

روع شمشی را برای سه دانشگاه به وجود آوردند. از آقای مهندس طلایی خطماند دانشجویان بودند و آنها برای خودشان یکطور آنها میهم همین

ساله بود و روی تاریخ شفاهی دانشگاه شهید بهشتی کار کردید با گروهی و  33کنیم قبل از انقلاب اسلامی فارغ التحصیل شدند ولی آن دوره 

گفتیم،  امکان گفته شد کجا بوده، دوره ر ،ید و این تاریخ شفاهی باید به امروز هم برسد. به هر حال ساختار دانشکده هم تأثیرگذار بودرادامه دا

ها هم تأثیرگذار هست که اون تر شده. خود ساختمانهای هنری هم بوده هنریایی شد در هنرهای زیبا چون بقیه رشتهاستادها را گفتیم، اشاره

ست نه اها برای دوران پهلوی اول بوده، همه اینها تأثیرگذار هست یعنی طراحی آنجا را چه کسی کرده قسمت معماری و شهرسازی چگوساختمان

گوییم معماری و شهید بهشتی یعنی این دوتا هم ها همیشه میهای هنری هم وجود دارد. شهید بهشتیشود که هنرهای زیبا رشتهاگر اشاره می

 به هم تنیده هستند.

است در  یا بیمارستانیا یک دانشکده که دهیم کارفرما تحویل میبه کاری که  درلازم بود  انضباط البته در بحث قبل هم مهندس طلایی: 

شگاه در چندین سالی که دان هنری هم داشته باشد. یهخدمت مردم علاوه بر انظباط باید یک محقق هم باشد، توانایی دیگر هم داشته باشد و روی

هر چند سال رئیس  طور بوده وهم همین برای ماتا رئیس عوض کرده و  99شود یک دانشگاه به عنوان مثال در اروپا و یا آمریکا تأسیس می

 ها عوض شد البته در دانشگاه تهران شاید خیلی زیاد باشد. دانشگاه

ی در راحو یک ط طور رشد کرده و رفته بالا ولی دانشگاه یک برنامه بوده و قرار بوده رشد کندیعنی طرح کلی نبوده و همین دکتر محمودی:

دگرایی بود ایی هم فرتر از استاد بوده، در دورهتأثیر گذار باشد. دانشجو شاید مهمشاید در دانشگاه شهید بهشتی هم یک زمانی صحبت شده پس 

ودند کرده خارج از کشور ب گذاشت در دانشگاه تهران چون بار اول در ایران بوده، استادها یا خارجی بودند و یا تحصیلو به هر حال یک تأثیری می

ایی هی با یک تفاوت چندین ساله ولی چرا این قدر که صحبت درباره سیحون، فروغی و گروهده ولو در شهید بهشتی هم تحصیل کرده خارجی بو

در های بزرگی هم بودند مانند پروین، اشراق و... آنقآدم آنها است درباره آنهایی که در شهید بهشتی هستند و بودند نیست. هکه در هنرهای زیبا بود

تر بودند یا شاید باز مکانش مهم بوده، من تاکیدم روی آیا به خاطر اینکه قدیمی صحبت نیست. درباره آنها شودکه درباره سیحون صحبت می

 مکان هست.

هایش را لین هنرهای زیبا رئیسقیاس با آن عزیزان نبوده و در اوسیحون و یا فروغی قابل باشیم از نزدیک با آنها آشنا  اگر شاید دیبا: دکتر



رفتم و می تمن با آقای اشراق هر موقع مسافر شوند.ای هستند که شاید تکرار نهای برجستهمقایسه کرد آنها آدمر های دیگتوان با دانشگاهنمی

ایی که راه انداخت بسیار با ارزش هست، درسته در دانشگاه شهید بهشتی هم افرادی که به کردم بسیار فرد خوبی بودند مجلهیا با او صحبت می

 افراد بسیار برجسته بودند ولی قابل مقایسه با مدیران دانشگاه تهران نبودند به دلایل مختلف. عنوان رئیس دانشگاه بودند

 وده است.این ارتباط برقرار بهنرهای زیبا  در ولی ،قطعاین ارتباط ها شهید بهشتیدر که ثیرگذار نبوده أتارتباط شان با دربار  دکتر محمودی:

 شد.های خوبی به آنها داده میشاید پروژه

حالا از فتد. اها میشود و سر زبانتر میکنند و برجستهخودشان رشد می و کاری اییالبته افراد برجسته در دوران زندگی حرفه دکتر سعادتی:

 دآییم و فرض کنیحاکمیت، چون وجود دارد همون بهتر روی چارچوب نباشد، کمی جلوتر می ایدئولوژیی که اشاره شد آن نگاه تآن مانیفس

ی وجود دارد چه در دانشگاه تهران و چه در دانشگاه شهید بهشتی، آخرش عرضه خودنمایی یک معمار، شهرساز قرار است کجا باشد. غیر مانیفست

و چه قبل از آن خیلی فضای روشنایی  51مان در شهر چه بعد از از فضای شهر و فضای واقعیت که جای دیگری نیست. ما اساساً نظام توسعه

توانید حالا شما از هر کجا میهای ملی و حاکمیتی نبوده و نیست. شاید هنوز هم به همین ترتیب باشد. گار به غیر از پروژهدهای مانعالیتبرای ف

شود در یک چهارچوب مشخصی در شهر و قاعدتاً هم که آموخته باشید آخرش ذهن شما ریخته می دیمتودانش کسب کرده باشید و حالا با هر 

افراد  رخ های دیگر هست را بهشود. اینقدر که بتواند تمایز بین شما و یا افرادی که در دانشگاهاندوخته ذهنی شما کاملاً آزادانه احیاء می آن فضای

های روهفرمودید به نظر من بیشتر کمک کرده به تشکیل گ ،ترپایینهای تعاملات در لایهو آن دیگری بکشند و بیشتر این ارتباطات دانشجویی 

برای اینکه هر چیزی که هست برود به سمت اجرا و وابستگی آنها به حاکمیت این اجازه را دهد و به  انجامدمی تهضکاری و به تشکیل یک ن

 عمومی راه پیدا کند.  ذهانشود و شاید نتوان به ازمانی که یک معمار اثرش ساخته نشود حتماً آنقدر هم برجستگی او دیده نمی نظر من تا

ن کنید رابطه اساتید و دانشجویان بین ایآن وابستگی چون شما خانم دکتر لک هم دانش آموخته آنجا بودید و هم تدریس می دکتر محمودی:

م هسه دانشگاه یا بیشتر بگوییم بین هنرهای زیبا، شهید بهشتی چه زمانی خوب بوده، چه زمانی بد بوده، زمانی که هم دانشجو و هم استاد با 

 ودنند و ارتباط داشتند یا نه.خوب ب

شخصی  توانم تجربیاتبنده از وضعیت دانشگاه تهران زیاد اطلاع ندارم ولی درباره شهید بهشتی زمانی که دانشجو بودم فقط می دکتر لک:

ک رشته سیر تحول آکادمی خواستم به دو نقطه عطف درمایشات دوستان قبل از رابطه دانشجو و استاد بپردازیم میخودم را بگوییم ولی پیرو فر

 هایی که احتمالاً سمت و سویم. یکی در واقع جریانشود اشاره کنست و درباره آنها بحث میهایی که مدنظر شما بزرگوانان امعماری در دانشگاه

ته، حتی کیشن و مواردی که وجود داشهای اولیه و لواز گرایش ثرمتا خیلی ط که قبلاً یرا باعث شده که به نوعی همگراتر کنند و آن تفر هادانشگاه

 اشاره کنم اینکه در واقع تحولاتی است که بعد از انقلاب اتفاقدهد بهش نحوه رویکرد اساتیدی که آنجا وجود داشتند را خیلی تحث تأثیر قرار می

حتمالاً دروس شود به رشته کارشناسی و امیبینیم رشته معماری که کارشناسی ارشد پیوسته بود تبدیل افتد در قالب انقلاب فرهنگی و ما میمی

 هایی که مدرسهشود هم نوایی بین دانشگاهافتد باعث میها اتفاق میکند و چون در یک بستر آموزشی مشترک در بین دانشگاهدرسی آن تغییر می

 حد با آن کمبود واحدها دانشجویان را آموزششود چون مجبور هستند بیایند و در قالب یک سری دروس وارشته معماری بودند به نوعی بیشتر می

 و پرورش دهند. 

ادمیک آموزش معماری تأثیرگذار هست و رویکرد دوم احتمالاً هم دانشگاه تهران و هم دانشگاه انی هست که به نظر من روی روند آکیک جری

ه شدن کند و اضافرا با هم در حالت مرکزی خارج می های جانبی هست که معماریدهد. اضافه شدن رشتهشهید بهشتی خیلی تحت تأثیر قرار می

های جانبی که مربوط به فن ساختمان است و اینها کلاً باعث ریزی شهری، طراحی شهری، مثلاً رشته معماری منظر هست. رشتههای برنامهرشته

ک گذارد. یعنی اگر فقط یودی برنامه درسی تأثیر می، ورآیدها به وجود میشوند یک رویکردهای جدیدی به مقوله آموزش معماری در دانشگاهمی

و بشود و بعد گها پاسختوانسته به صورت انظباتی و جدایی طلب آموزش بشود و حالا مجبور هست به نیازهای سایر رشتهتک رشته بوده حالا می

به یک رشته  شود وشود و به کارشناسی تبدیل میل میآید قبوکند کارشناسی ارشد پیوسته معماری میتغییر می 9218برنامه آموزشی که از سال 

 های دیگر آن دانشجوهای خودش را به ورطه آزمایش و آموزش و پرورش بیشتر بگذارد.پایه که حالا باید بیاد و در تخصص

ضوع دانشگاه علم و صنعت که موتوان ازش غلفت کنیم و نه در دانشگاه تهران، نه در این دو جریان به نظر من در دانشگاه شهید بهشتی می

 گذارد.شوند تأثیر میباشد. که کاملاً روی نحوه آموزش و در واقع دانشجویی که فارغ التحصیل میبحث بعدی می

 أثیر ایندیدم که تریزی و شهرسازی بود و مرمت من میبرنامهریزی و جانبی های برنامهحالا من زمانی دانشگاه شهید بهشتی بودم که رشته

شش که  های معماریرسی که ما در دوره کارشناسی پیوسته معماری داشتیم تأثیرگذار بود. یعنی آتلیهیلابس دهای جانبی چقدر روی سرشته

کردیم. های زیستی را ما تجربه میشد آتلیه معماری و احیای بناهای تاریخی، چه در سطح تک بنا و چه در سطح مجتمعمعماری منظر می



کرد و کاملاً روی آن روند و نگرش ما در شهرسازی برقرار می های زیستی داشتیم که کاملاً ارتباط ما را با زمینهدر قالب مجتمع هایی کهدرس

گذاشت. درباره ها در قبال معماری و طراحی معماری تأثیر میگذاشت و کاملاً روی آن روند و نگرشقبال معماری و طراحی معماری ما تأثیر می

ته ی که در واقع مرکزیت داشه است بستگی داره کاملاً به بحث قدرتای در دانشگاه و دانشکده وجود داشتبین دانشجو و استاد در هر دورهرابطه 

توانستند با بدنه آموزش ارتباط برقرار کنند و یک جاهایی گرا بوده احتمالاً دانشجویان نمیاست اگر به هر حال تابع یک نظام کاملاً اختلاف

توانستند با بدنه آموزشی ارتباط برقرار کنند. یک جاهایی احتمالاً در جریانات سیاسی بدنه دانشجویی به گرا بوده و احتمالاً دانشجویان نمیاختلال

 ه ما دانشجوکزنند که باز هم به دلیل اینکه دانشگاه شهید بهشتی از زمانی بدنه اساتید نزدیکتر بود. وقتی دانشجو جریانات سیاسی را رقم می

های سیاسی به دور بوده. شاید باز هم ما این را تجربه نکردیم اما تجربه باط سیاسی را داشته و از آن جریانبودیم همواره در واقع این جو انض

کرد. یی را حس مدر واقع اساتید بنده مثل آقای دکتر غفاری همواره آن نقش پدر .شخصی بنده از زمانی که وارد دانشگاه بهشتی شدم این بود

مثل آقایان دکتر غفاری، دکتر زرگر و... اینها افرادی بودند که آن  اولاً سالیان طولانی تحصیل و بعد هم نوع ارتباط شخصیتی که از بزرگوارانی

 تواند قضاوت بقیه دوستان باشد.این ارتباط خوب هست یا نه میکرد. حالا ارتباط پدری را با آنها حس می

 دنبال یک پدر خوب هستیم یا استاد خوب.  ولی آقای دکتر ما ی:دکتر محمود

از یک  لب است کهوقتی من جلسه قبل را مرور کردم خیلی به دلیل کارهای روزنامه نگاری با مجله هنر و معماری کار کردیم و جا دکتر دیبا:

د رود دانشگاه دوست دارد یک محیط باز باشبودند، یک شخصی که میها زیر سلطه آمد، در دانشگاه اینکه اصولاً دانشجوم نمیسری رفتارها خوش

اه های خوب دنیا را نگو بتواند حرف خودشو بزند و در فضای آزاد بتواند رشد کند. این از زمانی که گدار آمد وجود نداشته، شما وقتی دانشگاه

 طوری نبوده. کنند ولی در ایران اینکنید رئیس دانشگاه را دانشجویان انتخاب میمی

 ولی اشاره شد در شهید بهشتی انظباط سیاسی بوده است و دانشگاه تهران به نظر من خیلی سیاسی بوده. دکتر محمودی:

ی ها، از داخل آن هم یک سرند و به خیلی از ارگاند: در این مدیریت سیاسی که دانشکده معماری داشتند که خیلی وابسته بودکتر دیبا

بعد از انقلاب  وعاین موض کردند استادها، رئیس دانشگاه به کجا وابسته است.شد که خیلی اتفاق خوبی نبود و زیاد توجه نمیمیاستادهای استخدام 

ود و فرقی شها بسیار دیده میتواند مقام بالایی داشته باشند چیزی که الان در دانشگاهشوند که نمیهم ادامه دارد یعنی افرادی رئیس دانشکده می

 فتد. اکند. تا زمانی که مملکت ما این آزادی را به دست نیاورد و شورای دانشجویان انتخاب نکنند رئیس دانشگاه را اتفاقات خوبی نمینمیهم 

 آیا دانشجویان ظرفیت دارندکه این کار را انجام دهند. دکتر محمودی:

کنند یعنی اصل موضوع آزاد بودن فضا است و در دانشگاه تهران پیدا میشاید الان ندارند ولی مطمئن باشید به مرور زمان جنبه  دکتر دیبا:

 آورند. میآنها خودشان به دست 

به خاطر این نبود که دانشجویان آن زمان تقریباً فاصله سنی آنها با استادها به هم نزدیک بود این موضوع مسلماً موثر بوده  دکتر محمودی:

 .51تا  93های سن بودند در سالقریباً استادها و دانشجویان هماست. یعنی اون حالت پدرانه نبوده ت

ادشان رفتیم در آتلیه که خیلی از دوستان یشد و ما همیشه پنج نفری میای به یک نفر سپرده نمیدر دانشگاه تهران هیچ آتلیه دکتر دیبا:

 هست.

نظر م ها آمد، تکنولوژی داریم،شد و بعد گرایشکه کارشناسی میهایی که به وجود آمده گرایش اینایی شد به ولی اشاره دکتر محمودی:

تر شناسی بسیار قویهای اجتماعی و جامعریزی داریم و طرحی هم داریم و همه اینها وجود دارد. در آن طرف دنیا گرایشانرژی و برنامه داریم،

 ها نداریم.که ما یک دانه هم در دانشکده ،است

میلادی که در فرانسه بوده  9198تر هم بود به سال امروز یکی از امتیازات دانشگاه بهشتی نسبت به دانشگاه تهران چون نزدیک دکتر دیبا:

سال برای استادی انتخاب کردند که رفتم دانشگاه شهید بهشتی در تعطیلی دانشگاه  3کردم انقلاب که شد من را حدود من از دور که نگاه می

هر شناسی، علم و اقتصاد بود، مطالعه شآنجا جامعه ،دادم آنجا با آقای ندیمی و بقیه بزرگواران کار کردیم و با همه آنها آشنا هستم تهران آنجا درس

 بسیار مهم بود، شهروندی مهم بود و... که در یک مقطعی در دانشگاه تهران وجود نداشت.

  بسیار ممنون از همه بزرگواران.  دکتر محمودی:


